



Bernard PARANQUE

Professor of Finance and Social and Solidarity Economy

06/15/1958

+33 4 90 88 99 81 CEL +33 6 07 43 49 81

bernard.paranque@kedgebs.com

http://papers.ssrn.com/sol3/cf_dev/AbsByAuth.cfm?per_id=1633

EDUCATION

- 1994-1995 Habilitation à Diriger les Recherches (H.D.R.) « Financement, investissement et performances des entreprises industrielles », Economics (University of Lyon II Louis Lumière, France)
- 1981-1984 Doctorat « Filière industrielle et système de santé, contribution à l'analyse de la reproduction économique et sociale », Economics and Management (University of Lyon II Louis Lumière, France)
- 1979-1980 Master in Economics, option Analysis of Economic Systems (University of Lyon II Louis Lumière, France)

PROFESSIONAL EXPERIENCE IN TEACHING AND RESEARCH

Positions held

- September 2013 to present
- Coordinator of the Research Areas of Expertise “Economy and Finance Reconsidered, and Emerging Countries”.
 - Associate researcher LEST Institute of Labour Economics and Industrial Sociology UMR 7317 – Aix Marseille University.
- July 2012 to present
- General Delegate for Euro-Mediterranean Affairs
 - Holder AG2R LA MONDIALE Chair " Finance Reconsidered: Investment, Solidarities and Responsibility".
- 2012-2014
- Co-coordinator of the working group “Governance and Finance of Social economy” of the Finance and Sustainability program (*Club de recherche de l'IFA, CGSIG, FIR-SIF, ISMEA, RIODD*).
- July 2011 Euromed Management:

- General Delegate for Euro-Mediterranean Affairs
 - Holder AG2R LA MONDIALE Chair " Finance Reconsidered: Investment, Solidarities and Responsibility".
- January 2010 – July 2011 Euromed Management:
- Director of “Grande Ecole” Programme (ESC) and MSc Programmes.
 - General Delegate for Euro-Mediterranean Affairs
 - Holder AG2R LA MONDIALE Chair " Finance Reconsidered: Investment, Solidarities and Responsibility".
- Sept 2008 – Dec 2009 Euromed Management.
- Associate Dean for Research and Faculty
 - Holder AG2R LA MONDIALE Chair " Finance Reconsidered: Investment, Solidarities and Responsibility".
- Sept 2006 – Sept 2008 Euromed Marseille Ecole de Management.
- Director of Grande Ecole Programme (ESC)
 - In Charge of “Entrepreneurship and responsibility” research theme
- Sept 2004 – Sept 2006 Euromed Marseille Ecole de Management.
- Head of “Information and Finance” Department, Professor of Finance
 - In Charge of “Entrepreneurship and responsibility” research theme
- 2004 - 2008 Associate researcher CNRS UMR 604 IDHE-ENS Cachan « Institutions et Dynamiques Historiques de l’Economie »
- 2001 - 2004 Associate Professor, University of Paris 1, Panthéon Sorbonne, UFR Droit et Travail
- 1990 - 2004 Banque de France, Economist, Business Department - Business Observatory (Paris).
- From 1999 to 2002
 - On secondment from the Banque de France to the Ministère de l’Economie, des Finances et de l’Industrie. Direction des Entreprises du Commerce, de l’Artisanat et des Services - DEcas - Head of Office "Bureau du Financement des entreprises".
 - Member of the French delegation to the OECD’s SMEs’ Working Group.
 - From 1994 to 2001, representative of the Banque de France in the Working Group two of the European Committee of Central Balance Sheet Offices. From 1998 to October 2001: Chairman of the Working Group "Sectorial References in Europe", European Committee of Central Balance Sheet Offices.
- In charge of two programs research with, on one hand, the Centre de Recherche « Monnaie-Finance-Banque » University of Lyon II - Groupe d’Analyse et de Théorie Economique (GATE) - Unité Mixte de Recherche 5824 CNRS about

credit chanel, on the other hand, with Unité Mixte de Recherche 604 du CNRS « Institutions et Dynamiques Historiques de l'Economie » (Director, Robert Salais), about the evaluation of firms

- 1989 - 1990 In charge of the administrative secretary of a Conseil Régional Rhône Alpes's politic group
- 1988 - 1989 Consultant.
- 1984 - 1988 Associate Economist in an accountancy firm, Lyon
- 1981 - 1984 Part-time associate researcher (University of Lyon II Louis Lumière - CNRS- Economie des Changements Technologiques et CNRS - Groupe Lyonnais de Sociologie Industrielle)

Courses taught

- 2015 – present Economie social et solidaire Coopératives et Crises Economiques.
- 2010 – 2015 Economie social et solidaire Coopératives et association de producteurs
- 2010 – 2014 Crises économiques, investissements solidaires et performance sociétale
- 2010 - 2012 Crise financière et décision d'investissement
- 2005 – 2010 Management de la diversité et de l'action économique / Approche Euroméditerranéenne du management
- 2004 - 2008 Economie de la PME
- 2001 - 2004 Associate Professor, Financial analysis, University of Paris 1, Panthéon Sorbonne, UFR Droit et Travail
- 1990 - 2004 Lecturer, Institut de Formation de la Banque de France
- 1996 - 1997 Lecturer, financial analysis, University of Paris 13, IUP "Finance et Industrie"
- 1995 - 1996 Lecturer, macroeconomics, University of Cergy Pontoise (Paris), UFR Langues étrangères appliquées
- 1994 - 1995 Lecturer, macroeconomics, University of Marne la Vallée (Paris), UFR de Sciences Economiques.

Networks and Research Projects

- 2015 - 2016 Expert associate IESMED Barcelona
- 2008 - 2016 [EuroMed Business Institute \(EMRBI\)](#). Senior Fellow of the EuroMed Academy of Business - SF EMAB.
- 2004-2006 « Evaluation des aides aux Régions Ultra Périphériques », Ministère de l'Outre Mer, scientific coordinator : Nadine Levratto

Thesis Supervised

- 2016 - Clément Cassagne, Comment la réglementation des institutions paritaires de

- protections sociales peut favoriser la transition vers le développement durable ?
Université Toulon Var, co-direction avec le Pr Philippe Gilles (LEAD).
- 2010 - 2015 Elias Erragraguy, L'éthique en finance : le cas de l'investissement socialement responsable et de l'investissement islamique, Université Toulon Var, co-direction with Pr Jean Louis Reiffers
- 2007 - 2012 Marc Girel, Approche exploratoire d'une possible évaluation multidimensionnelle de la performance de l'investissement socialement responsable, CEFI CERGAM-CEFI Université Aix Marseille 3.
- 2005-2008 Maarouf RAMADAN, Internationalisation des PME dans un contexte de proximité : le cas du partenariat euro-méditerranéen au Liban, with Pr Nadine Levratto CNRS ENS Cachan

Jury Thesis

- 2009 Safat Benthabet, Université de Reims Champagne-Ardenne, sous la direction de Mondher Cherif, « Performance et Private Equity : une analyse approfondie des opérations de rachat avec effet de levier (LBO) ».
- 2008 Stéphane Foliard, Université Jean Moulin Lyon 3, sous la direction de Robert Paturel, « Le financement bancaire des créateurs de très petites entreprises »
- 2008 Maarouf Ramadan, ENS Cachan, sous la co-direction de Nadine Levratto et Bernard Paraque, « Internationalisation des PME dans un contexte de proximité : le cas du partenariat euro-méditerranéen au Liban »
- 2007 Thomas Lagoarde-Segot, Université de la Méditerranée, sous la direction de Patricia Augier, « Le développement des marchés d'actions en Méditerranée ».
- 2006 Asma Trabelsi, Université Paris Dauphine, sous la direction de Laurent Batsch, « Les déterminants de la structure du capital et les particularités du financement dans les PME : une étude sur données françaises ».
- 2006 Xavier Btemo, ENS Cachan, sous la direction de Nadine Levratto, "Comportement d'investissement en environnement incertain et sous contrainte de financement ».

Projects Supervised

- 2002-2003 « Conditions de l'élaboration d'une base de données qualitatives sur les entreprises aux fins d'une intermédiation informationnelle », Ministère de l'Economie, des Finances et de l'Industrie DEcas and CNRS, scientific coordinator : Nadine Levratto
- 2001-2002 « Quelle intermédiation informationnelle pour faciliter l'accès aux ressources externes des PME ? », Ministère de l'Économie, des Finances et de l'Industrie Decas and CNRS, scientific coordinator : Nadine Levratto

Academic Committees

- 2007 Member of the Editorial Board of EuroMed Journal of Business
- 2006 Member of the Editorial Board of Euro-Mediterranean Economics and Finance Review
- 2008 -2010 Member of the Scientific Committee “Techniques Financières et Développement”
- 2009-2011 Member of the Editorial Board of Corporate Governance: An International Review
- 2002-2007 Member of the Editorial Committee “Techniques Financières et Développement”

Other Professional Activities

- 2012 - 2015 Member of the Board of FEMISE
- 2010 - 2015 Member of the Board of ANIMA Investment Network.
- 2008 Administrator in charge of education « Finances Méditerranée.
- 2010 - 2012 Member of the Board of Institut de la Méditerranée
- 2005-2007 Representative of Euromed Marseille at The Global Compact

EXPERIENCE IN MANAGEMENT CONSULTING

- « Effet d'entraînement économique du génie biomédical » (Hospices Civiles de Lyon – Groupe Lyonnais de Sociologie Industrielle) 1982
- « Effets d'entraînements et spécificités de l'ingénierie biomédicale: évaluation de l'effet d'entraînement économiques des aides l'innovation » (CNRS-Economie des Changements Technologiques - Pôle Rhône-Alpes de Génie Bio-Médical) 1983.

PUBLICATIONS***Books***

- “Finance Reconsidered New Perspectives for a Responsible and Sustainable Finance” , Paranque B., Pérez R., Eds, Emerald Group Publishing Limited, Series: Critical Studies on Corporate Responsibility, Governance and Sustainability v.10, 2016.
- « La finance autrement ? Réflexions critiques et perspectives sur la finance moderne », Paranque B., Pérez R., Eds, Presses Universitaires du Septentrion, 2015.
- « Construire l’Euroméditerranée », L’Harmattan, 2008.
- « L’euro-méditerranée : de l’espace géographique aux modes de coordination économique », sous la direction de B. Paranque, C. Grenier, N. Levratto. L’Harmattan, 2007.
- « Diversité économique et modes de financement des PME » with Nadine Levratto and Bernard Belletante, L’Harmattan, 2000.

Chapters in Books

- “An alternative to creating shareholder value. the production of uses and communal resource management for emancipation from capitalist exchanges” Paranque B., in “Finance

“Reconsidered New Perspectives for a Responsible and Sustainable Finance” , Paraque B., Pérez R., Eds, Emerald Group Publishing Limited, Series: Critical Studies on Corporate Responsibility, Governance and Sustainability v.10, pp. 17-88, 2016.

“Local systems of exchange in Kabylia: economy of reciprocity and constraints of tradition” Abrika B., Paraque B., Perret C., in “Finance Reconsidered New Perspectives for a Responsible and Sustainable Finance” , Paraque B., Pérez R., Eds, Emerald Group Publishing Limited, Series: Critical Studies on Corporate Responsibility, Governance and Sustainability v.10, pp. 229-244, 2016.

“Brand value creation versus destruction: the relationship between consumers, marketers and financiers” Cova B., Paraque B., in “Finance Reconsidered New Perspectives for a Responsible and Sustainable Finance” , Paraque B., Pérez R., Eds, Emerald Group Publishing Limited, Series: Critical Studies on Corporate Responsibility, Governance and Sustainability v.10, pp. 245-262, 2016.

“Cooperatives - an alternative to capitalism? the case of the John Lewis Partnership” Paraque B., Willmott H., in “Finance Reconsidered New Perspectives for a Responsible and Sustainable Finance” , Paraque B., Pérez R., Eds, Emerald Group Publishing Limited, Series: Critical Studies on Corporate Responsibility, Governance and Sustainability v.10, pp. 263-298, 2016.

“Are islamic and socially responsible investments compatible?” Erragragui E., Paraque B., in “Finance Reconsidered New Perspectives for a Responsible and Sustainable Finance” , Paraque B., Pérez R., Eds, Emerald Group Publishing Limited, Series: Critical Studies on Corporate Responsibility, Governance and Sustainability v.10, pp.355-386, 2016.

« Une alternative à la création de valeur actionnariale. Production d’usages et gestion en commun de ressource pour une émancipation du seul échange capitaliste » in « La finance autrement ? Réflexions critiques et perspectives sur la finance moderne », Paraque B., Pérez R., Eds, Presses Universitaires du Septentrion, 2015, pp. 25-84.

« Systèmes d’échanges locaux en Kabylie » avec Belaïd Abrika et Cécile Perret, in « La finance autrement ? Réflexions critiques et perspectives sur la finance moderne », Paraque B., Pérez R., Eds, Presses Universitaires du Septentrion, 2015, pp. 203-216.

« L’investissement islamique est-il compatible avec l’Investissement Socialement Responsable ? » avec Elias Erragragui, in « La finance autrement ? Réflexions critiques et perspectives sur la finance moderne », Paraque B., Pérez R., Eds, Presses Universitaires du Septentrion, 2015, pp. 269-292.

“How Finance could be embedded in Ethics: the Case of Islamic Finance” (2014) co-authors Elias Erragragui, Kader Merbouh, in Social Impact Finance (IE Business Publishing), Faisal M. Atbani and Cristina Trullols (Editors) Palgrave Mcmillan.

“Microfinance as Cooperation between Private Property and Collective Action to Reconnect Consumption and Societal Development” (2014), in Conversations and Empirical Evidence in Microfinance, Imperial College Press, Philip Phan Ed..

“Solidarity as a “commons” to be promoted. Organisation of collective action for a more responsible management”, in ‘Innovative Business Practices: Prevailing a Turbulent Era’ (2013), Demetris Vrontis and Alkis Thrassou Eds.

“Nouvelles frontières et développements théoriques récents : Propriété privée et action collective : de la coopération comme réappropriation du monde » in Les nouvelles frontières de l’économie sociale et solidaire, Defalvard H., L’Horty Y., Legendre F. et Narcy M., Cahiers du CIRTES, hors série, #3, septembre 2013.

«The individual-collective dialectic in management sciences: A re-reading based on the interpellation of finance from a marketing standpoint» with Bernard Cova in «After the Crisis: Rethinking Finance» (2010), Thomas Lagoarde Ed.

“ Economie de la connaissance et Union pour la Méditerranée » avec Y.Zoubir in «La PME algérienne et le défi de l’internationalisation», André Joyal, Mohamed Sadeg, Olivier Torres Eds, L’Harmattan, 2010.

« Vers une pensée euroméditerranéenne » in « L’euro-méditerranée : de l’espace géographique aux modes de coordination économique », B. Paranque, C. Grenier, N. Levratto, Eds, L’Harmattan, 2007.

« Analyse comparée des performances des entreprises domiennes et métropolitaines» with N. Levratto and L Tessier, in «Comprendre les économies d’outre mer », N. Levratto, Ed, L’Harmattan, 2007.

« La puissance publique promoteur de nouveaux critères de décision de financement des entreprises » with Nadine Levratto in « L’action publique et ses dispositifs» Elisabeth Chatel, Thierry Kirat et Robert Salais, Eds, L’Harmattan, 2005.

«The issue of corporate finance: theoretical approaches and previous empirical results» with Hans Friderichs and «Structures of corporate finance in Germany and France: a comparative analysis for west German and French incorporated enterprises with special reference to institutional factors» with Hans Friderichs and Annie Sauvé in « Corporate Finance in France and Germany since 1987 » M.Scheuer and A. Sauvé, Ed. Deutsche Bundesbank - Banque de France, 1999

« Vers une évaluation de la performance globale des entreprises : Rentabilité des entreprises industrielles » in « Entreprise et Performance Globale », Commissariat Général du Plan, Economica, 1997;

«Performance and Productivity: Growth patterns and economic performance of French manufacturing firms in 1993 » in « The evolution of firms and industries: international perspectives », Statistics Finland, Part E: R&D, Seppo Laaksonen, Ed., 1997.

Articles in refereed journals

Paranque B. (2017) "The need for an alternative to shareholder value creation? The Ethomed student experience ", Research in International Business and Finance , **September**, Volume 39, Part B, January, Pages 686–695. <http://dx.doi.org/10.1016/j.ribaf.2015.11.013>

Casprini E. , D'Antone S. , Paranque B., Pucci T. , Zanni L. (2016) , "I choose my business model! A cross-national analysis of business model choice in family firms", *EuroMed Journal of Business*, Vol. 11 Iss: 2, pp.212 – 231. <http://dx.doi.org/10.1108/EMJB-06-2014-0017>

Cova B., Paranque B., (2016),"Value slippage in brand transformation: a conceptualization", *Journal of Product & Brand Management*, Vol. 25 Iss 1 pp. 3 – 10.

Pérez R., Paranque B., (2015), Numéro Spécial, Elinor Ostrom : les communs et l'action collective, *ROR – Revue de l'Organisation Responsable* Volume 7 – n° 2.

Perret C., Paranque B., (2015), "L'organisation socio-politique des villages kabyles : une gouvernance spécifique des ressources naturelles", *ROR – Revue de l'Organisation Responsable* Volume 7 – n° 2, pp. 69-82.

Paranque B., (2015), "Fin du règne de la valeur d'échange ?" *ROR – Revue de l'Organisation Responsable* Volume 7 – n° 2, pp. 53-62

Paranque B. (2014), "L'action coordonnée autour de la gestion de ressources communes", *La Revue des Sciences de Gestion*, 269-270, septembre-décembre.

Paranque B., (2014) "Sociale Propriété Privée, Action Collective et Entreprise", *Ciências em Debate*, v.1, n.2, artigo 5, p.305-364, Florianópolis, Jul./Dez..

Paranque B., Willmott H., (2014), "Cooperatives - Saviours or Gravediggers of Capitalism? The Ambivalent Case of the John Lewis Partnership", *Organization*, September 2014; vol. 21, 5: pp. 604-625 .

Paranque B., (2014) "Private property and collective action: co-operation instead of competition", *EuroMed Journal of Business*, Vol. 9 Iss: 1, pp.37 – 59.

Erragraguy E. et Paranque B., (2014), « Investissement Islamique et ISR », *Revue du Financier*, janvier.

Paranque B., Cova B., (2013), « How to enhance value? A comparative approach between marketing and finance», *Global Business and Economics Review*, Vol. 15, Nos 2/3, pp. 279-292.

Perret C., Paranque B. (2013), « Mutations familiales et relations intergénérationnelles en Algérie », *Recherches Familiales*, No. 10, pp. 163-173.

Cova B., Paranque B., (2012), « Brand value and value creation versus value destruction: the relationship between consumers, marketers and financiers», *Journal of Brand Management*, Vol. 20, 2, pp. 147-158.

- Bouchon C., Michard B., Plasse A. & Paraque B. (2012), « Coopératives et Gouvernance : modernité ou archaïsme ? », *Annals of Public and Cooperative Economics*, Volume 83, No 3, September.
- Levratto N., Paraque B. (2011) « Informational intermediation; a tool for evaluating the capacity of SMEs to access finance », *EuroMed Journal of Business* Vol 6, No 3, pp. 276-293. Emerald 2012 Highly Commended Awards.
- Paraque B. (2010) « La nécessité d'une alternative à la création de valeur actionnariale ? », *Economie et Société*, série « Entreprise et Finance », KF, n°1, 11/2101, p. 1721-1744.
- Brown A.M., Pignatelli I., Hanoteau J., Paraque B. (2010) « The Silence on Climate Change by Accounting's Top Journals » *The International Journal of Climate Change: Impacts and Responses* Volume 1, Issue 4 pp 81-100
- Paraque B., Baets W., Pruden O. H. (2007): « Agent Behavior, Financial Market and Welfare Theory », *Cyprus Journal of Sciences*, Vol. 5, ISBN: 1450-2291.
- Paraque B., Saidane D. (2006): « Systèmes Financiers en Euro-Méditerranée », coordination du numéro *Techniques Financières et Développement*, décembre, n° 85.
- Girel M., Paraque B. (2006): « Systèmes Financiers en Euro-Méditerranée : enjeux, limites et perspectives », *Techniques Financières et Développement*, décembre, n° 85.
- Paraque B. (2006): « Vers une économie de la PME », *Euro-Mediterranean Economics and Finance Review*, pp 25-36, Vol. 1, N°4, Septembre.
- Jokung O., Paraque B., Romeiro P. (2005): « Financement des entreprises et marchés financiers en euro-méditerranée : enjeux et besoins » *Techniques Financières et Développement*, décembre, n° 81.
- Pruden O. H., Baets W., Paraque B. (2004) : « Interpreting data from an experiment on irrational exuberance - Part B: Reflections From Three Different Angles », *Journal of Technical Analysis*, issue 62, summer-fall.
- Pruden O. H., Paraque B., Baets W., (2004) : « Interpreting data from an experiment on irrational exuberance - Part A: Applying a Cusp Catastrophe Model and Technical Analysis Rules », *Journal of Technical Analysis*, issue 61, winter-spring.
- Paraque B. (2004) : « Vers une économie de la petite entreprise », *Techniques Financières et Développement*, décembre, n° 77.
- Paraque B. (2002) : « Quelle intermédiation informationnelle pour les PME », *Techniques Financières et Développement*, septembre, n° 68.
- Friderichs H., Paraque B. (2001): « Structures of Corporate Finance in Germany and France » *"Jahrbücher für Nationalökonomie und Statistik"*, vol 221/5+6, 2001, Stuttgart.
- Paraque B. (1999) : " Flexibilité financière des PME." in "Le Capital Risque" *Technique Financière et Développement*, n°55-56, june-september, Epargne sans Frontière Editor;
- Cieply S., Paraque B. (1998) : "Le Rationnement des Petites Entreprises sur le Marché du Crédit: mythe ou réalité?", *Revue Banque et Marchés*, march-avril

Paranque B., Rivaud-Danset D. and Salais R. (1997) « Evaluation de la performance et maîtrise du risque des entreprises industrielles françaises » Revue Internationale PME, Volume 10.

Jullien H., Paranque B., (1995) « Financement des entreprises et évolution du système financier », Revue Internationale P.M.E.

Paranque B., (1994): « Fonds propres, rentabilité et efficacité chez les P.M.I.: méthodes d'analyse et appréciation des situations financières » Revue d' Economie Industrielle, dedicated to small firms, n° 67.

Communications in international conferences

Paranque B. (2016), La finance comme commun en tant qu'ideal-type d'émancipations, Colloque « Prospectives en Méditerranée : contacts, tensions, vulnérabilités » 26-27 Avril, Toulon (France)

Paranque B. et Perret C. (2014), Fin du règne de la valeur (d'échange ?) Coopératives, communautés de marque et traditions kabyles, Congrès ARIMHE, 28 novembre 2014 - 3e congrès "Territoire(s), entrepreneuriat et management".

Paranque B. (2014), « Entreprendre hors de la firme », 5èmes Journées Georges Doriot HEC Paris, EM Normandie et ESG-UQAM 15 et 16 mai 2014 CNRST – Rabat Entrepreneuriat et Société : de nouveaux enjeux.

Paranque B. et Willmott H., (2014), “Cooperatives - saviours or gravediggers of capitalism? The ambivalent case of the John Lewis Partnership”, 5th LAEMOS Colloquium Latin American and European Meeting on Organization Studies Constructing Alternatives: How can we organize for alternative social, economic, and ecological balance? La Havana, Cuba 2-5 April 2014

Paranque B. (2013), « Propriété privée et action collective : de la coopération comme réappropriation du monde » XXXIIIes Journées de l'Association d'économie sociale Marne-la-Vallée – jeudi 12 et vendredi 13 septembre 2013 "Les nouvelles frontières de l'ESS" Nouvelles frontières et développements théoriques récents ".

Paranque B. (2013), “Private property and collective action”, Social economy on the move... at the crossroads of structural change and regulation CIRIEC - OCTOBER 24-26, 2013 - University of Antwerp .

Paranque B. (2013) « le cas de John Lewis Partnership » Séminaire « Le rôle visible et invisible des coopérative » Jeudi 24 et vendredi 25 janvier 2013 à l'IEP de Grenoble.

Paranque B. (2013) "Propriété privée et action collective : de la coopération comme réappropriation du monde." Quelle articulation des problématiques sociales et environnementales au sein des organisations?" – 8° Congrès du Réseau International sur les Organisations et le Développement Durable Lille (France) 18-21 June 2013

Paranque B. (2012) : « Propriété privée et action collective : de la coopération comme réappropriation du monde » presented at « Les coopératives, des entreprises pour un monde meilleur? » Grenoble 7 décembre 2012. Available at http://papers.ssrn.com/sol3/papers.cfm?abstract_id=2052158.

Paranque B. and Willmott H. (2012): "Cooperatives - Saviours or Gravediggers of Capitalism? The Case of the John Lewis Partnership" presented at UMASS-Boston CMS Paper Development Workshop on the 3rd of August.

Paranque B. (2012): "The Social and Solidarity Economy: a Space for Specific Action or a Space of Resource to be Promoted?" International Management Research Academy Conference, 17-18 May, 2012, London – UK.

Paranque B. (2012): « L'Économie Sociale et Solidaire : un Espace d'Action Spécifique ou un Espace de Ressource à Promouvoir ? » II Colloque sur l'épistémologie et la sociologie des sciences de gestion Universidade Federal de Santa Catarina - Campus Universitário - Trindade Florianópolis, Santa Catarina, Brésil (14-16 mars 2012)

Paranque B. (2012): « Marx le dernier des libéraux ? » II Colloque sur l'épistémologie et la sociologie des sciences de gestion Universidade Federal de Santa Catarina - Campus Universitário - Trindade Florianópolis, Santa Catarina, Brésil (14-16 mars 2012)

Paranque B. (2011): "How to enhance value ? A comparative approach between marketing and finance" 4th Annual Conference of the EuroMed Academy of Business"; "Business Research Challenges in a Turbulent Era" Elounda, Crete, Greece, 20th - 21st October 2011.

Bouchon C., Michard B., Plasse A., Paranque B. (2011): "Cooperatives and Governance: Forward-Looking or Stuck in the Past?", 4th Annual Conference of the EuroMed Academy of Business"; "Business Research Challenges in a Turbulent Era" Elounda, Crete, Greece, 20th - 21st October 2011.

Bouchon C., Michard B., Plasse A., Paranque B. (2011) : « Coopérative et Gouvernance : modernité ou archaïsme », CIRIEC, Valladolid, April.

Paranque B. (2010): «Au-delà de la création de valeur actionnariale?» Colloque international de management : Gouvernance, Management et Performance des Entreprises de l'Économie Sociale et Solidaire : quelles spécificités ? 4 et 5 novembre 2010 à Lyon,

Paranque B. (2010): «La nécessité d'une alternative à la création de valeur actionnariale» track «Finance and sustainability», International Federation of Scholarly Associations of Management IFSAM juillet Paris.

Cova B. and Paranque B. (2010): «When Brand Community and Brand Valuation Collide: a Case Study», 6th Thought Leaders International Conference on Brand Management , Lugano, april 2010.

Paranque, B. and Zoubir, Y.H. (2010). Les PME face à l'économie de la connaissance et à l'Union de la Méditerranée. "La construction de la croissance des PME" Colloque, Marrakech, 11 & 12 March 2010.

Paranque B. (2008): «Accounting and sens», first Sino Australian Conference on Accounting in Wuhan, China, a collaborative conference between Zhongnan University (China) and Curtin University (Australia) 31 october to 4th november keynote speaker.

Paranque B (2008) : «Peut on faire l'économie de la PME ? » , Dynamique des entreprises et des entrepreneurs au Maghreb, Alger, Algérie, 23, 24 et 25 novembre 2008.

Paranque B. (2008): "Introduction - Pour une pensée euroméditerranéenne", Colloque Premier Dialogue Euro Méditerranéen de Management Public, Marseille 10 and 11 october 2008.

Levratto N., Paranque B. (2007): «Informational intermediation; a tool for evaluating the capacity of SMEs to access finance», 7th Global Conference on Business and Economics -Rome, Italy, October 13-14, 2007

Paranque B., Baets W., Pruden O. H., (2004) : « Agent Behavior, Financial Market and Welfare Theory », 4th Conference on Business and Economics, Sponsored by Association for Business and Economic Research and International Journal of Business and Economics, Oxford; Royaume Uni, June 26-28 2005.

Paranque B., (2004): « Vers une économie de la petite entreprises», 3° Conférence Internationale de Finance, 3-5 Mars 2005, Hammamet, Tunisie;

Belletante B., Paranque B., (1998): « Finance and Small Manufacturing Firms: do market listing and size entail behavioural differences? » Singapour juin 1998, 43 th World congress of the International Council of Small Business.

Jokung O., Paranque B., Romeiro P. : « Financement des entreprises et marchés financiers en euro-méditerranée : enjeux et besoins » USEK, 24 et 25 novembre 2005 « Politique financière et audit des entreprises euro-méditerranéenne ».

"Quelle intermédiation informationnelle pour les PME ?" Conférence des Nations Unies sur le Commerce et le Développement - Réunion d'experts sur l'amélioration de la compétitivité des PME: Financement de la technologie pour le renforcement des capacités productives - Genève, 28-30 october 2002 -

"Structures of Corporate Finance in Germany and France" with Hans Friderichs Deutsche Bundesbank, HWWA, Hambourg, january 2000.

« Règles comptables et analyse financière, l'exemple de la France » September 1994, O.E.C.D. Symposium: « Le financement des P.M.E. » Séville

Paranque B. (1996): « Growth patterns and economic performance of French manufacturing firms » Colloque Comparative analysis of enterprise data, Helsinki, 17 - 19 June 1996.

Paranque B. (1995): « Equity and rate of return: are small firms handicapped by their own success? » Sydney June 1995, 40 th World congress of the International Council of Small Business.

Others Articles

Perret C., Paranque B. (2010) : « Les nouvelles dynamiques de la solidarité intergénérationnelle et de la protection contre les risques de la vie en Algérie », Les Cahiers du CREAD, n° 92.

Paranque B. (2006): «Les PME entre incertitudes et dynamisme », Horizons Bancaires, numéro 331, pp39-46, décembre

Belletante B., Levratto N., Paraque B., (2001): " Une présentation de l'ouvrage « Diversité économique et modes de financement des PME » paru chez L'Harmattan collection Economiques " Humanisme et Entreprise – n°249 october

Paraque B., (2000): " Besoins de Financement et accès au crédit." Le Monde des entreprises, n°13, september 2000, DEcas;

Delbreil M., Paraque B. (2001): " Le financement des entreprises en Europe.", Bulletin de la Banque de France, january ;

Kremp E., Paraque B., Sauvé A. (1999): " Modes de financement des entreprises allemandes et françaises.", Bulletin de la Banque de France, october;

Paraque B. (1999): " Spécificités financières des PMI françaises dans le contexte européen.", in "Innovation, Financement et Capital Risque" Cahiers du Gratice – Université Paris XII Val de Marne , n°16, Mondher Cherif editor;

Paraque B. (1996): "Fonds propres et rentabilité: les PME sont-elles réellement handicapées ?" Regards sur l'actualité, december

Paraque B., Rivaud-Danset D. (1998)" Structures financières des entreprises industrielles françaises: une approche en terme de conventions de financement.", Bulletin de la Banque de France, september ;

Belletante B., Paraque B. (1998): "Accès aux marchés financiers et performances des entreprises industrielles", Bulletin de la Banque de France may.

Cieply S., Paraque B. (1997): "Comportement d'endettement des entreprises industrielles: apports et limites d'une approche en terme de taille.", Bulletin de la Banque de France january.

Paraque B., Rivaud-Danset D. and Salais R. (1997): "Marchés, organisations de la production et rentabilité des entreprises industrielles", Bulletin de la Banque de France march.

Paraque B. (1996): « A propose des mutations financières et de la gestion de la contrainte de rentabilité », in « Finance et Industrie », Cahiers n°24, Cahiers Monnaie et Financement « Institutions, Théorie, Histoire ».

Paraque B. (1995): "Compétitivité des entreprises et forces concurrentielles " Bulletin de la Banque de France, supplément "étude", june.

Paraque B. (1994): "Fonds propres et rentabilité: les P.M.I. sont-elles handicapées par leur dynamisme?" Bulletin de la Banque de France, supplément "étude", june 1994.

Paraque B. (1994): "Localisations et performances: la situation des entreprises industrielles régionales en 1992 " Bulletin de la Banque de France, april.

Paraque B. (1992): "L'enjeu du financement des P.M.I.", Bulletin Trimestriel, december, Banque de France.

Others conferences

Cova B and Paraque B "La dialectique individu-collectif en sciences de gestion :Une relecture au travers de l'interpellation de la finance par le marketing" Euromed Management Working Paper N° 3 November 2009

Paraque B. (2008) « Construire l'Euroméditerranée », Salon du Livre, Beyrouth octobre 2008, Mission Culturelle de l'Ambassade de France.

Dubocage E., Oheix V., Paraque B., Rivaud Danset D., (2004) : « Do Corporate Financial Patterns in European Countries Converge and Testify for Disintermediation ? », XXIIèmes Journées d'Economie Monétaire et Bancaire, Strasbourg, 16 & 17 June, 2005, GdR Economie Monétaire et Financière, CNRS, LARGE, Université Robert Schuman ;

Cieply S., Paraque B. (1997): « Rationnement du Crédit: mythe ou réalité? », 14th International Conference of AFFI - French Association of Finance, Grenoble (France), 24 - 26 June 1997.

Paraque B. (1996) : « Comportement d'endettement des entreprises industrielles » 13 th Journées Internationales d'économie bancaire et financière, June 1996, Aix en Provence

Working Papers (also available from www.ssrn.com)

Levratto N., Paraque B. (2007) : « Informational Intermediation: A Tool for Evaluating the Capacity of SMEs to Access Financing - Available at SSRN: <http://ssrn.com/abstract=967933>

Paraque B., Levratto N., Leroux D., (2005) « L'entrepreneuriat en euroméditerranée : entre communautarisme et nouvelle modernité ? ».

Paraque B. (2004) : « La PME, d'un artefact statistique à une réalité économique».

Paraque B. (2004): «Secteurs de financement et gestion de la rentabilité - Flexibilité financière et performances »

Paraque B. (2004): « Goodwill et création de valeur dans les groupes non financiers français ».

Paraque B. (2004): « Des conventions aux performances : pour un outil d'élaboration d'un accord ».

Working Papers (Banque de France)

« Corporate Finance in Europe from 1985 to 1996 », Delbreil and ali., European Committee of Central Balance Sheet Data Offices, 2000

« Corporate Finance in Europe in 1993», Delbreil and ali., European Committee of Central Balance Sheet Data Offices, 1997.

Paraque B., Dubocage E., Rivaud-Danset D. and Salais R., (1998) : "Marchés et organisations de la production: une estimation de la formation de la rentabilité"

Cieply S., Paraque B. (1997) : "La contrainte de financement des entreprises industrielles françaises depuis 1985"

Cieply S., Paraque B. (1996) "Comportement d'endettement des entreprises industrielles: apports et limites d'une approche en terme de taille." .

Paranque B., Rivaud-Danset D. and Salais R. (1996) : "Marchés, organisations de la production et rentabilité des entreprises industrielles"

Paranque B.(1995) : "Compétitivité et rentabilité des entreprises industrielles."

Paranque B. (1994) "Localisation et performances: la situation des entreprises régionales en 1992"

Paranque B. (1993): "Emploi, accumulation et rentabilité financière", XVIII° Journée des Centrales de Bilans.

Bardos M., Paranque B. (1992) "Investissement productif et croissance externe", XVII° Journée des Centrales de Bilans, ::

Paranque B., Rapinel L., (1992) : "La participation des salariés dans les entreprises industrielles en 1990"

Paranque B. (1992) : "Performances et localisation: la situation des PMI franciliennes en 1990"

Paranque B. (1992) : "Contraintes économiques des PMI et des grandes entreprises - 1981-1990 "

Bardos M., Paranque B. (1991) : "Des trajectoires d'entreprises dans la transformation du tissu industriel national (1980-1989)", XVI° Journée des Centrales de Bilans

Paranque B. (1991) : "Comment découper le système productif: quel critère pour en apprécier les évolutions économiques, financières et technologiques?"

Bardos M., Beau D., Paranque B. (1991) : "L'influence de la localisation sur les performances des entreprises françaises"

OTHER PERSONAL INFORMATION

Software: SAS, SPAD, SPSS, Word, Excel, HTML

Languages spoken, written and read: French (fluent), English, German (notion).

Hobbies: webmaster (www.bparanque.com; www.2irating.com; www.domainepinegrove.com), walking, reading

1997-2008 Member of the New York Academy of Sciences.